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استهدف البحث الحالي الكشف عن أثر اختلاف نمط سقالات التعلم في برامج 

ت برمجة تطبيقات الهواتف الذكية والدافعية المحاكاة الحاسوبية على تنمية مهارا

للإنجاز لدى طلاب المرحلة الثانوية، وتم استخدام المنهج شبه التجريبي لملائمته 

طالبًا من طلاب المرحلة الثانوية ( 04)لطبيعة البحث، وتكونت عينة البحث من 

قسيمهم بالصف الثاني الثانوي، تم توزيعهم عشوائيًا على مجموعتي البحث، وتم ت

المجموعة الأولى تعرضت للمعالجة التجريبية : إلي مجموعتين تجريبيتين

البرمجية المصممة بنمط سقالات التعلم القائمة على النص، والمجموعة الثانية 

تعرضت للمعالجة التجريبية البرمجية المصممة بنمط سقالات التعلم القائمة على 

باستخدام برنامج   (T-test)م اختبار الفيديو، ولاختبار صحة الفرضية تم استخدا

، وقد توصلت نتائج البحث إلي وجود فروق ذات دلالة SPSSالمعالجة الإحصائية 

لصالح المجموعة التجريبية الثانية والتي ( 0.05)إحصائية عند مستوى 

استخدمت البرمجية بنمط سقالات التعلم القائمة على الفيديو في تنمية مهارات 

 .الهواتف الذكية والدافعية للإنجازبرمجة تطبيقات 
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The current research aimed at detecting the effect of the different 

learning scaffold patterns in computer simulation programs on the 

development of skills of smart phones applications and the 

motivation for achievement in secondary school students. The semi-

experimental method was used to suit the nature of the research. The 

sample consisted of (60) students from the 2nd grade in secondary 

school who was randomly distributed and divided into two groups: 

the first group used the experimental processing using text-based 

learning scaffolding mode, and the second group used experimental 

processing using scaffold pattern based on video, and to test the 

validity of the hypothesis, the T-test was used using the SPSS 

statistical processing program. The results showed that there were 

statistically significant differences at (0.05) for the second 

experimental group which used video pattern in the development of 

smart phone applications programming skills and motivation for 

achievement. 

 

 


